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Iile No., 48, Serial 9.
Extracts from Interrogation of

DORIiAi A, kanii.

11_January 1946, Pages 1, 2, 3.

lt'

A,

A,

«hat year wes it when you fairst wernt to ianchuria for the
first time%

Avgust 15, 1931. I entered i'anchuria with Tergness “omces

as a Coionel snd as Commander or Hesd of the Javarcse peclal
Servi~e Departiman%.

what #snc your duvies in that capacity, brioily:?

First of z.1, to guin intelligence of the Chinez: =rf ac n
liaison baztwzen the Chinege forces and the Japea2:e {orces -~
rut this was Lsfore tha war.

what was the date wion thsz Ianchurizn Incidant 0g no’
Septerter 18. The war or state of hostilities negan
September 18, 1,il. A% that %ine, thore was a Cani=in who
was killed, I nad to investigate tha kiliing and negotiate

with the Chinese forces. That was the par*icular job I was
there for,

fow long did ycu continue on that assignments

I was recalled to Tckyo about tlie 8th of September, I was
recalled to Tokyo regarding the killing of thtlg Captain,

Low long after the lLanchurizn Incident were you a283'enad as
head of the Japanece Specicl Scrvise Departront vhare?

When I want back, I wes 7al’e7ac of the Sracial Serrice
Cormm:nd and was seac cvar ihare sc one of the staif
section of the hwantung Army,

Is that the Surreme Command sf the Kwantang Army?

I was a member of the staff of the awzrtung ATrmy head-
quarters. On the 23rd, I hecame head cf the City of liukden.

What I want is a brief statem2nt or teble of your assign-
ments there.

At the end of November, I was sent to Harbin as head of the
cpecial Cfervice organization, |

How long did vou stay on that?

Until the last of I'arch 1932. 1 weat as a Frigadier-
General. On the first of April 1932, I took command of the

BV NIRRT AT LA S .
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9th Brigade with the grads of liajor-General at Lile.:r. .

I stayed at Hiroshima from April 1932 to July 1934 esnd ihen
went to llukden with the Japanese Speclal Service Organiza-
tion.

How long did you stay at i‘ukdent

Until the end of February 1936, Then, I became a Lt.-
General and Commander of the 1lst Depot Division in Tokv~.
until !arch 1937. I then became Commander of the 14t
Divislon at Utsunomiya until August 25y 19375 "After. tir-

I went to North China (Feiring to Lankow drive) and th:
14th Division became part of the .irst Army until the {'re%
of June 1938 when I was recalled to Tokyo to serve on ti
staff attached to the Chief of Staff. Irom Auvgust 1938

to June 1939, I was sent to China by the Government to ¢ o
what I could do about settling the war. I carried on
negotiatiors with TAMG SHAO-I and QU .biri kU, who was the
orlginal founder of the kuomintang rarty. These people
acted as intermediaries between Chiang Lai-Shek. TANG
SLAO-I wes killed so that the negotiations fell through.

were you Chief of the llission$

Yesy, I was Chicef of the iission.,

What was your next assignment?

On June, 1939, I became Commander in Chief of the 5th Army
in TAONALy, Tanchuria, until the following June 1940, when
I became Supreme ar Councillor . About April 1941, I was
made Inspector General of Aviation,

Did you continue as Supreme ‘:ar Councillor at the same time?%
Yes.

That went to when?

The first part of lLay 1943,

After that?

I became Commander in Chief of the Eastern Army. £t the
end of iarch 1944, I became Commander of the 7th Area Army
at Singapore and remained there until the first part of

April 1945. 1 then becare Inspector Ceneral of I'ilitary
Iraining, I arrived in Tokyo on l.ay 10, 1945,
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Ql

In August 1931, who was the Chief of the first section?
The Chief cf the first sectlon was ISHIHLRA, hanji,

What was kis rrazde, Lisutenant General?

I am nst quite sura it his rank was Lt.Colonel or ‘full
Cclonel,

I"I'J

And who was Chief o the second szection in August 1931%

The Chief of No. 2 section was ITACART, Seishiro, rank of
Colonal. I am not suve about the othar sections, but there
was cne man namead ~TAKULA, Chu, who might have been one of
the ssction chiafs., I am nee quite surs if he was chiefl of
a section or nct. iy memery is not very clear on that.

I cannot think of the cther section chiefs,

Now) did your Special Serviecs Crganization operete under tr
convrcl or under the direction ol the second section, the
Intelligence Section

Yes, Epecial Service crganization was part of Mo, 2 cectior
And you reported to Colonel ITAGAKI?

Yes, I did work for Colonel IVLGALI, Seishiro.

And that was trus in A
Official cof lul:den?
Yes, that is true.

ugust 1931, while you were Lesident

And during that +ire the second section gave you your order
as to wnat ycur organization was to do?

Yes, that is true, I recelved my orcers from No, 2 cection

but thay wers given by the Commending Genoral of the
Kwangtung Armyr,

As Lesident 0Sricial of Ingéen ~ you had
being thaz head of the cpecial Service or
that correct?

+hen I was layor of lukdan I was not the liead of the

that title while
ganizatiocn there, i

Special fervice organization,

when was that, Cenerai?
I am not quits sure, but I thinlk

1t was Sertember 2l's- 1931
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General, do you still insist that the story you gsva -
that your sole mission on being sent for on Auguet LG, L)31
was to investigate the murder of Captain NAKAI.ULAY

That was not the only Furpose of my goin;‘there, DET Trs's
was the most important,

You told me the other day that was your only purpose.

I think that I told you that was my most important job.
but since I was the head of Special Service organization
I had other duties.

What were those olher duties?

The other two duties were investigation and liaison with
Chinese forces.

What does investigation mean?

The investigation consisted of determining the strength of
Chinese ferces, their training, their communication and
the condition in the civilian population,

Iou were sent from Tokyo to take charge of the Special
service organizations in August 1931, is that correct?

I left from Tokyo and travelled through Shanghai, Hankow, .
Peking, Tientsin and [.ukden, arriving at l.ukden on the
18th of August.

What date did you leave Tokyo?

I cannot recall accurately, but I think it was early part
of July,

“hy did you make that long swing to go up to iukden?
The Chief of Staff felt that it would be a good idea to

find out the conditions in Chinsa before taking this post
in lukden, so I took that round-about trip,
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Extracts from AInterrogation of
DOEILAEA, Kanii,

T tire you hag this meeting witt
Heury Pu.yi at Tientsin as you renember in Onigchaw 1931
- ' Covernor of L.ukden, weren't you?

Yhat were you doing at Tlentsin?

A: I was sent there to convey the order feom the Kwantung Army
Alsc I was the lHayor bu% thea actual work was delegated to
Chao Hain-ro - the work

of my cffice - and thea went %o
Tientsan,

Q. Then you were sent to Tientsin

ror the speeifio purpose of
contacting Iienrv cu~-yi, is that correct?
« That is currect,

Ey Kwang tung Army,

A

Q. Vho sent rou?
A,

Q

+ Who issued the order; what person in Kwantung Army head-
quarters?t

A,

e —

il = g——

Q. still the Commanger then<%
A. Yes, sir, he wsgs,

Q.

A,

Go with sending vou to Tientsi
%2in was issued by General

L as to my meeting with py-
4S arrznged by Colonel ITLGARI.
Q. %hat was Colonel ITACAKT!
. In substance, my instruction was to convey to Fu-yi that
B should he return to lianchy
t welcome his return, and, next, he
. B tation ang €Xpenses, ete,
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K. Were you to suggest to Henry Fu-yi that the reason why the }

Kwangtung Army wculd welcome him back was because they

would like to have him head the naw pupret government that

you were setting up in iianchuria?
A, I believe the Kwangtung Army must have had that idea in

order to save l.anchuria, however, I did not have any such

1dea.

P e -l A -

Q. But you know, didn't rouy General, that when you conveyead
this walcomes greeting %o Fu-y1 that he would understand ths
wag wnat it meant, didn't you?

A. Thet is trues although I did not have my plan; however upor:
receipt of instruction from the Kwangtung Army I fslt that
such things wouvld be reguired to settle the :anchoukuo
turmoil where so many factions are competing against each
otoner and causing disturbances. I happened to think of tha
more than ahout what the Chief of the second Section told
me at the time.

Q. Good. g
A. That was to the effect that he warned me that I should not

force him to retura to llanchoukuo &and if he wants to come -
back it would be fine. 1

Q. Why on earth did he warn you to that effect; had you
suggested that it might be wise to try to force him?

A. He definitely to2ld me that there would not be a necessity
to bring him back forecibly.

Q. Lell, that does not snswer my question, General; answer it.
please.

£. Perhaps the Chief of the Seacend section might have had some
other 1dea to control the situation in Lanchuria even thoug:
iu-yli may net return,

| Q. ut why is i% that he was afraid you migh%t use fcrece, was
that your usual method in handling things 1ike this?
A. That I don't know, That is Up to ITACARI.

R Well, anzwer the last part of tha% question. Was that your
usual method of hensling things like this? And by that I
mean was 1% your owa persconal method or the mathod of the
Kwangtung Army, eitiher onz?

A. I do not know what method the Kwangtung Army used, however,
1t is my motto that whatever tne order I receive I see to
1t that purposes is accomplished.

el G i e
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Extracts from Tnterrcgation of

DOHIHAL A, Kanjil.
12 February 1946, Fage 10. °

. 8 L] L] L L] [ ] L]

—

wWhat was your repor?® regarding the situation in North China
that you made to the Lwangtung Army that you referred to a
minute ago? -

Upon my return to the Kwangtung headquarters?

Yes.

I don't remenber so well, it took place sometime sgo;
however, I mentioned the fect that the situation in North
China remained unszttled, and also a distribution of enemy
forces tiiroughout that area meaning Tientsin armies. Also
gave infcrmation on the subject of how to be ready in case
the troops in lanchuria should spread over to North China.
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Extracts from Interrogation of

O-E. 4.51".}“.3- .Kﬂg.n.i.j- 4

12 February 1646, Iege 11,
L ] [ ] [ ] L ] L ] [ ] 1]

General, you lnow what the Nine Fower Treaty is, don't you?

I krow what trat is: howevar, I don't kacw as to each
provision 1t ccanbeins,

You know, doan't you, that it gusrantess the sovereignty of
Ching?

Yes, I know that,

You kniw that in October 1931 when yoa were sent to contact
Kenry Pusyi, didn't you?
Yes, of course, 1 did.

Then you knew, didn't YOy that when the Kwantung Army was
planairg to szt up an independeat state called Iarahoukuo
that thet was going to violave the Nine Fower Treaty,
didn't vou?

Yesy I déid, but at that tire Javan made some proclamation
about her attitude toward the treaty. 1 do not remarwber
the details of it.
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Extrocts f Interrogation
of Do;-ﬁ%}gg‘-" LA, Kenii

.Eih@ﬁ?hzuarx;_lﬁéé;Hpaaﬁf.é4_24_§4

s Now, Generel, in cur first intericzetion ry first question-
was when was it you first went to ianchuria for the first
tire. Now, your enswer was Aucust 15th, 1931,

A. Yes, I said thet, but later changed it to the 18th of Lugust,
I corrected you the la=t tire. I ned thet difference of

three deys, which I cericcted,
Qe That is the first time you ever were in Menchurig?

A. Yes, I ¢ig E0 there once long ego, I went in 1911, and thet
Was the first time I set foot in lMenechuris,

C+ And you were not 1in anchurie then between 1911 end Luzust 18,

19317 .
A. No. Thet is not correct, I hsve becn in I'enchuria in between \
I went there.once in 1929, >

We lHow long were you ti.cre then? - B
A. I wes there about six months,

; + Q;' What were your duties then?
| | Ay Lt that time I “enl as an aide to I.LTEUT Neneo, who is |
advisor to laishel Chang Tso-1in, g

lll"il‘i.llll'l

» Where wes liai shal Crang Tso-l1in et thet tire?
o At first he was in Yeking and later he returned to Lukden,

- @+ You were with the TOKUNU KIKAj?
J A. At thet time I heg No connection with TOKULU RI. &N,

, Q. When was your first connec+ion with the TOKUNU KIKAN?
A. ly first connection with TOLU, U KIL:l was 18 Avgust 1931,

« You never hag en” thing to cdo with it before then?
« I hed no connection yricr to thet tire,

« Now, as a raett:r of fect, General, were you not the lLesident |
Official for the Jepenesne creciel Services Organisstion in :
tukden rrior to August 18, 1931, and for Severel years
before thet time? - |

A+ No, I was not, -3

Q. Frior to fugrst 18, 1931, Low much of JOUr ermy s<-rvice was ;
in Chins 1mmtdietely rreccding and contiruing before Avgust

A. I spent almost 18 vyeéals in China, but during thet time T hed 3
returned to Jeren for a chort reriod, |
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G. Dlost of thst 18 years was with the Japznese Special Services
organisation, was it not?

As. No, it was not. Most of the time I was an zide to Lt. Gen,
FilZ2EI. Lt. Cen BENZAI vas cdvisor to Yusn Shlh-kei, 71
Hueng and Fcug Yui-thieng - different Chinese leaders, in
other words,

€. But during 211 this tire, Generel, thet you spent in China,
the only times you gfot to Lenchuria were in 1911, sometimre
in Februery or lierch, 1929, when you ctayed for six months es
alde to the ~dvisor to llershel Chang Iso-1in, and on Lugust
18, 1931, when you finelly went over to the Japanese Speciel
Service orgenisation?

A. That is true, except in 1911, I just ressed througn i-enchurie,
in 1929 I went tiere as alde to LLTSUI, but had no connection
with Special Service orgenisetion, and Lugust 18, I went

lllbllFlIlll'I'

€. General, what wes the connection between Dy . Cheo zeln-Fo enc
the murder of )ershal Chang 1so-lin on June 3, 19287
A« I don't know if there Was eny connection, but I do know Chao

. Heln~Fo, who was the 2dvisor to Cheng Tso~1in, and I think
| the date was the 4th of June, 1929’

| @+ The historical record of the murder of lershs] Chang Tso-1in
| shows beyond a dcubt it wes June 3, 1928,
! A. That mey be SOy but I recell it zs 24 June, 1929,

i ¢« Dces that change the story about vhen you were in l.anchurie
) during the 1920!s?

4 | e Yemy itiwilY, T thought it wes in 192G that I wes tiere,
I but I could te mlstaken, but 1 remembered i1t to be 1929, so
if it was 1928, it would cherigs ry story I am quite sure it

was in 1929, and thzt wes the tipe thet Chang Tso-1in was
murdered, and I was there st the time,

. T - ~
1
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DOy ThARA, Kanii.
2 _February 1946, Pages 10, 11,

L L L L L L L L]

General, do you still insist that the story you gave r-

that your sole mission on heing sent for on August 16. 232

was to investigate the murder of Captain NAKALULAY

That was not the only purpose of my goin: there, but teac
was the most important.

You told me the other day that was your only purpose.

I think that I told you that was my most Important job.
but since I was the head of Special Service organization
I had other duties.

What were those other duties%

The other two duties were investigation and liaison with
Chinese forces.

What does investigation mean?

The investigation consisted of determining the strength of
Chinese forces, their training, their communication and
the condition in the civilian population,

. ™ ° . ¢ ™ ™ B

You were sent from Tokvo to take charge of the Special
Service organizations in August 19314 i1s that correct?

1 left from Tokyo and travelled through Shanghai, Hankow,
Peking, Tientsin and [.ukden, arriving at i.ukden on the
18th of August.

What date did you leave Tokyo?

I cannot recall accurately, but I think it was early part
of July,

Why did you make that long swing to go up to 1 ukden?

The Chief of Staff felt that it would be a good idea to
find out the conditions in China before taking this post
in l'ukden, so I took that round-about trip.

L 1y -‘-‘ha‘Lll.-_
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Extracts f;qgﬂlgter;ogap;gn of

Heury Pu-yi at
you were layor
Yes,

e ——

DOETL AL A, Kanii.

12 February 1946, Fages 2358580

ral, at the +time

® »

you nad this meeting witl

Tientein as you renembar in Ocgchan 1931
or Covernopr of lukden, weren't you?

‘What were vou doing at Tizntsin?

I was sent there to conve
Alsc I was the llayor bus
Chao Hain-ro - tha work o

Tientsin,

Then you were

sent to Tientsin for the ¢

contacting llenrv ‘u-yi, is that

That is current

Who sent wvout

Ey Kwangtung Army,

Who issued the order;

quarters?

Y the order from the Kwantung Ar
the actual work was delegated to
f my office - ang then went to

specifiec purpose of
correct?

what person in Kwantung Army head-

The commander of the Kwang tung Army,

Was General HON
Yes, sir, he wsas

Did Ceneral ITLGARI ragve
Colonel ITAGAKI was the C

General Sta?rf.

welly did he have anything to do

Yes, order to Procaad
EOLJO, the Chief. Leweve

vi at Tientsin

What was Colonel
In substance my

should he re urn to liaachuris the

rn, and, next, he
es, etc.

Was srrenged by

ITACAKI's order

p |
instruction was

JO still the commander then?

anything to do with i+%
hief of the Secong oection of the

with sending vou to Tientsi

to Tien'ein was i3sued by General
Ty detail as to my meeting with Pu-

Colonel ITAGALT.

do you remerbery

to convey to Fu-yi that
hwangtung Army wculd
arranged for my transpor-

e A e TSR
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(. Were you to Sugeest to Henry Fu-yi that the reason why the
Kwang tung rmy would welcome him back was because they
Would like to have him head the nasw pupret government that
you were setting up in fanchuria?

A. I believe the Kwangtung Army must have hagd that idea in
order to save l.anchuria, however, I did not have any such

Q. But you know, didn't ou, Gereral, that when you conveyad
this walcoms greeting to Fu-yi that he would understand the
was wnat it meant, @idn't you?

A. That is trus although I did not have my plan; however upor
receipt of instructicn from the Kwangtung Army I Ffelt that
such things would be required to settle the ranchouluo
turmoil where so many factions are Competing against each
other and causing disturbances. I happened to think of ths

more then about what the Chief of the Second cection tola
me at the tire,

Qs Good.
A

s had you
sSuggested that it might be wise to try to force him?

uld not be g necessity

answer it.
please,

L.. Perhaps thes Chief of the Seccnd Section might have had some

othar idea to control the situation in lanchuria even thoug]
iu~-yi may not return.

Q. Tut why ig 1+ that he was afraid you might use force, was
vhat your usual methed in handling things 1ike this?
A. That I don't know, That is Up to ITACLRI,

Y« Well, ancwer the last part of that question. Was that your
usual method of hancling vhings like this? And by that I

mean was it your cwa PErsonal method or the ma2thod of the

Kwangtung Lrmy, either onz?

I do not know what method the Kwangtung Army uced, however,

1t is my motto that whacever the order I receive I see to

J — ‘.“M-ﬂjﬂl'“_w' L’!"
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Extracts from Zitarrcgation of
DOFIHAL A, Kanii.

12_February 1946. Fage 10.

vhat was your report¢ regarding the situation in North China
that you made to t'iec I-angtung Lrmy that you referred to a
minate apgo¥

Upon my return to the Kwangtung headquarters?

ies.

I don't rementer so well, it took place sometime GEO}
however, I mentioned the fact that the situation in North
china remained unsettled, and also a distribution of enemy
forces throughout that ares meaning Tientsin armies. Also
gave information on the subject of how to be ready in case
the troops 'n lar-huria cshould soread over to North China.
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Extracts from Interrogation o

DOLTLiALA, Kanii.

—_—

General, yocu know what the Nine Fower Treaty is, don't you?
I krow what that is; nowevar, I don't know as to esch
provision it ccatains,

You know, don't you, that it guarantees the sovereignty of
China?

Yes, I know that,.

You knsw that in October 1931 when you we§e sent to contact
rkenry Fu-yi, dida't you?
Yes, of course, 1 dig.

Then you knew, didn't you, that when the Kwantung Army was
planning to set up an independent state calied Ilanchoukuo
that thet was going to violate the Nine Fower Ireaty,
didn't yonu?

Yes, I did, but at that tire Japan made some proclamation

about her attitude toward the treaty., 1 do not remember
the details of it.
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ANTERROCGATICON OF
general Xenji poihera
Date and Time; 5 February 1946, 1400-1645 hours
Place ¢ Sugamo Prison, Tokyo, Japan
present s General Kenji Doihara

Lt. Colonel William T. Hormaday, Interrogator
I ¥} Lt. George m&. mtﬂ'prltll‘
Miss Jewel E. Newman, gtenographer

Questions by ; Lt. Col. Hornaday

Lt. Sonoda, having previously been sworn in the same
matter, now continues translating from BEnglish to

Japanese and from Japanese to English in the
interrogation.

GER. DOIHARA : I have forgotten something this morning and T wish I
eould tell you about it.

COL. IiMAB:‘.YI Go .-hm-

GIN. DOIiARAs In 1918 between the years 1918 and 1919; a period of
TS(TSIHAR 2 —about a yeer I was in(f@lbars> I spent a yoar there
ﬁ/-"'?ﬁ as @ liaison officer between the Chinese Army and
: Caechoslovakia in the exchange of prisoners,

Q+ S ince I talked to you this morming I have shecked the war Ministry
record and we have your assignments and it bears out what you say
about the different times you have beem in China--there is a
little variation in dates which I realize can be the result of
bad memory after so many years--but as to the amount of time you
spent in China the War Maistry record confirms what you say.

A+« DBecause these things happened S0 many years ago ny memory is not
¢lear on the dates but I am not trying to hide anything or tell
any lies about events that took place.

%+ The accond section of the Kwantung Army headquarters relied om
your Japaunese Special Jerviee Organizasion, Tokumu jikan, for its
intelligence in the Manchurian area before the fighting broke out
there, did it note

A+ 1 am not sure about ihis, but it 4id not enly rely on the gpecial
Jervice Crgaunization for intellience but it 4id have its own

intelligence zathering organization.

S — ‘H‘ H-‘"‘ h""""‘i] f‘li _—‘i




Ae

Ae

Imbrwtdhmm-amunmmvinghmm.

Mdmthctmwthmumxmmmm
occcasion to confer with the Chi of No. 2 Section,
the

ef
wmrmtu;mmmnw.ud Kwantung
irmy Generel Staff have daily, or nearly dally, Genersl staff
conferences to discuss various phases or various matters,
problems confronting their armye
Since I was not mlwmwdthuoxdomtmuithdd
any daily meetings, daily conferences.

the death of Captain NAXAMRRA
what part did Major momI have to play in that investigationy
I do not know Major MORI. I and Captain RATAXURA CHU were the
only two persons involved in the investigation.

the Lytton Commission in 1932,

read to you vhat it says in this
paragraph I have merked with red cm page 6L, 1

Qe




DOIHARA = 3 5 red 1946

(Here LS. Scooda translated from the Lytton Report as
indicated) .

(Herc Col. Hornaday read from the report as indicated)

"on July 17, a report of the death of Captain NAKAMURA reached
the Japanese Consul-Ceneral at Tsitsihar and, at the end of the
month, Jepanese officials in Mukden informed the local Chineose
authorities that thoy had definite evidemse that Captain
NATAMORA hed been killed by Chinese soldiers. on August 17th,
the Jepanese military authorities in mkden released for

publication the first account of his death (sce 2 Dally
Newa, August 17th, 1931). on the same day, M%

m.mmwwm.mmmmwm
Japenese General gtaff from Tokyo to Manchuria to investignte
the circumstances,had interviews with Governor Teang Shih-yi, of

$o Nejor MORI as the investigator, not to you. iow do you explain
thate
I investigated this with Mmjor (or Captain) KATAXURA and the

W.mam.ﬂxummmmm
« I do not know what went on before my arrival in

Mnbutartwmiungthmlimnﬁ.mtdth.mnngd
Captaln NAANTRA with the help of XATAKDRA.

DO you lnow what the first nane of Captain XATAXURA 189
Chu,

'm.thn.hthannnpwmthatm. General, the first
two sentenges descride the acti




Qe
Ae.

TA DAN oK

TAONAN ? ‘“““@ and mukden.

N
Qe

Ao

Qe

mQhaadqunrtmotthQthmwtho Imperial General

Staffe |
I received orders from the headquarters of the Kwantung Army.

Inllhantochukﬁackhtldm'tthmmtuunmtold
me in our previous interrogation. I think you t0ld me you were
sent by the General Staff umoforthopnrpou of investigating
the NARAMRA murder,

You were given no specific orders ocutside those given to you from
Tokyo assigning you to the Kwantung Armyye
mImgimmwdmtopmdtothWM@unu
meking me the chief of Special Service Organization in ukden.

NATANDRA actually was a spy, wasn't he9
NARAMORA did not hidehis identity and had received his passport
from the Chinese Government $o make a topographical

survey of
Manshuria. He was sent to investigate the land between m“m;;’}:?ﬁ?

Actually, he posed as an agricultural expert and took Darcotiecs
with him, didnt*t he?
That is not 80,

mméso:thowmcmumnm I am marking the second
peragraph from the bottom with red pencil and it reads as follows;

*Captain shintaro Nakemura was a Japanese military officer
on active duty and, as was admitted by the Japanese Goverament,
Was on a mission under the orders of the Japanese Army. wWhile
p-uingthrw@mrbln.uhe_rohispaupeﬂmmbym
Chinese authorities, he represented himself as an agricultural
expert. He was at that time warned that the region in whieh he

-lj=




DOINARA = § 5 Feb 1946

htcndodtotrﬂnmathm. and this fact was
noted on his passport. He was armed, and carried patent medi-
¢ine which, according to the Chinese, included narcotic drugs
for non-medical purposes. * -

IngoingtohauLt-Marudthhntinmtom
Mymcmmmtymawmtumwkhmﬁ.'

mmlpuuuhanthatxmtmtorudtom I will
dulmtothmlothntthorﬂoﬁﬁubeclmntotn

parts are read. ﬂrstatm.thmisnmhmdtho
Chinese efforts to reach a settlement. That is the last paragraph
thotopmm.ntthotoporpmés-)m.
momuutn-tndtomth.thmm
mpmésmuatuu.mmw.m.m
reported on September 12¢h-13th to have reported', and so emv.

- i e !-—-'-'ii-i-..;-u..._
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Lo

Qe

Ae

soluticn of the Makamura ¢ase, in view of the fact that
Commander Xuan, alleged to have been responsible for the

death of Captein Nakamura, had been taken into custody in
mkden by the Chinese authorities, the date of his court-

martial having been announced as to ocowr within a week,

3 ince the Chinese authorities admitted to Japenese consular
officials in Mmkden, in a farmal conference held on the
afternoon of September 18th, that Chinese soldiers were
responsible for the desath of Captain Nakamura, exprossing

also a desire to secure a settlement of the case diplomatically
without delay, it would seem that diplomatic negotiations

for atteining a solution of the Hakamura case were actually
progressing favourably up to the night of September 18th."

Now, in regard to this sentence in the paragraph just read,
"Mumerous statements of Japanese military officers, however,
especially those of Colonel K. Dolhara, continued to guestion
the sincerity of the Chinecse efforts to arrive at a satisfactory

solution of the Nakamura ¢case, * * %,

Now, in view of the faect that you were Colonel head of the
special Service Organization investigating this death, why would
you be issuing stories to the press questioning the sincerity
of the Chinese; you were not the Coomanding Ceneral of the

Deantung ArTy?7

I did not give out any statements guestioning the sincerity of the
Chinese in arriving at a satisfaciory solutiom, TUntil the time
that I left for Tokyo the Chinese had denied positively that they
had any connection with the killing of Captain NAXANURA. I am
gquite sure that I did not give out any statements as this report
says and until the time I left Julkden,Y am not gquite sure wvhether
it was the lst, 2nd, or 3xd of September, the Chinese had demiod
any connection with the killing of Captain NAAMDRA and there

was no settlement in sight. I want to add that I have heard that
Comnander muan had been ordered to report to Mukden for questioning
in the case of tho death of Captain NAXAMIRA.

general, you realize that we &re getting copies of the newspapers
back at that time; the Manchurian Daily News, Tokyo papers, and we
are going to know definitely what you did say to the Fressy

That is all right with me but it is oftentimes the papers misquote.
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%+ Well, who did quote you without authority? Maybe they are some

B A+« The papers were making a lot of mistakes at that time.

3+ You mean you wore not quoted in the newspapers?
A, Idm'tmnlmnaqmtdintmwatm.uthwghl

G+ You never gave the newspapers any information regarding the
Kanchurian incidenty Is that carrecty
Ao Is that before or after the Menchurien incidents

Qe All during this period--especially the period before the fighting
broke out.

A. I have talked to reporters but nothing regarding the case of the
death of Captain NATAMRA.

e Well, you recall, don't you, that during this period the
Japanese jress, ineluding the official Government paper in
Manchuria, the Manechurian Dally News, wes soreaming for a solutiocn
by force of the different incidents had with the Chineses

A- I don't recall any such thing exgept that the papers were ¢clamor-

| ing for a sclution of the problem but nothing where force was to

‘ be used,

3+ Did you not feel yourself, General, thaet the whole thing ought
to be settled by foree so as to get it over withe
A HQ. I dld Mt m “O

J. Then, how do you explain this statement in the lytton Commission

Aepart? I am referving to the paragraph marked im red on page 66
of the lytton Commission Report which starts *"In the course of

September * »v, % is the last paragraph in Chapter III.
(Here the interpreter read and translated as quoted




between the Ministry of War, the Goneral staff and other authorities
far the discussion of a plen with this objeet, to definite in-
6iructions regarding the exeeution, in case of necessity, of that
plan to the Commander-in-ghief of the Rwantung Army and to Colomel
Dolhara, Resident Officer at Mlden, who had been summoned o

Tokyo eerly in september and who was quoted by the yress as the
advocate of a solution of all pending issues, if necessary hy

force and as soon as possible. The reparts of the ITess regarding

to get the dwantung army to take some action, dut as for any
plans being formulated I hed no knowledge of it.

Qe But you are still not ansvering my guoation., pHow do you explain
your being quoted by the rress a5 the advocate of the use of
force in Mmachuriag |

A I did not advoeate using force to settle the isaues in guesticn
in Monchuria, You can cheglk with the papers at that time and
find out and if you will cheok with people here in Tolyo who are
connected with the arsy ox Government will bear out the foat
that I did not advocate sush policies, I made no statesents
like that.

<« I am going to make a stateuent that the interpreter will
interpret sentence by sentence.

muuolmmmmat.wwmauw.mdh
cheecked on this investigation. That 1s what I have been
sinee I was here the last time. We are getting more and
information all the time. ye are getting the new
mm.mmm-.?ono.mm..mottm ve
rﬂ;howthatyumquotdatthutmm
advocating foree in addition to what ie said in
Lytton Report. In eddition, as you know, the interrogation of
many other people is going cam, A8 alweys happens in such cases
mofth-dd'tmthhaddcomthtmhm
and tell us things, general,

& very high official
told us just the other day that general

P

ITAGAKT told him that General ITAG\XT and General ISHTHARA
o=
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planned the Manschurian ineideants so as to be able to set up the kind of

industrial organigations they wanted where there were resources. HASHINOTO

is talking. XIDO is talking, ARAKI is beginning to talk. The net is
beginning to get tighter and tighter. We know now beyond any question
already that you Japanese planned those Manchurian incidents. We know
that you younger officers in the Kwantung Army, expecially, used the
NAXAMIRA ¢ase and the Wanpaoshan incident as excuses for starting the
fighting over there. wWe know that the Speciael Service Organizatiom had
a hand in the original attack on the North Barracks. We have good
reason to believe that yon were sent over from Tokyo for the purpose

of making sure it went right because you were akillful. All right,
now General, do you want to just go ahead and let us contimue to

build this thiang up ourselves or are you willing to talk to us now?

I gave you the opportunity the other day; this thing is getting

tighter, :

T an doing all I can to help in this inveatigation and ] am telling

you the truth now. I camnot tell you anything that )X do not know

of my knowledge and T cannot make up anything to tell you. I have

told you everything ebout the activities of the Speecial Service
organization, And, as far as I know about the Special Serviee
orgenization, it had no connection with any activities that led to the
Manchurian incident.

Now, General, I know a great deal about the Specisl Service (rganization.
I know, for instange, what Colonal WACHI (or WAJI), in Amoy, Fukien
rrovinge, was doing in the narcotics field. I kunow about your

Dr, WADA, or Coleomnel WADA, in the Furtuguese Colony, down near
Hongkemg, and his activities in esplonage. I kmow about the time when
you organized a large gang of ronins and bandits in Tientain and paid
them off in nargotics along in 1994-35 in order to get a new rebelliom
against ghiang Eai-shek. I know about how you kidnapped Daperor jenry
Tu-yi from Tientsin shortly after fighting bwoke out in Mmnchuria; how
you brought him %0 a health resort nsar rort Arthur or Dairen and kept
him there until you were ready to meke him the puppet experor. You 500,
there is s great deal we know and we are learning more all the tiwe,
general. I can give you mames like SATOMY, alias 1i Ming, the hoad of
your big narcotics rasket in the shanghai Area in 1938 or 1939, frem
your Speecial Servise Organization. I also know sbout your connectinns
with the Formosan named Paul Yip at Amoy and the efforts made by the
government to get turough the Special Service (rganization a revolution
started down in the Fukien provinge im 1933 or 1934. I know how your
Special Service Organization officer named GENKI went to Amoy to stir
up @ rebellion in 1932 ar 1933. I also know, (eneral, that you went to
China or to Manchuria, no it was to Ohina, in 1938 or 1939 as chief of
a mission to contact Teng Sheo~i and Ou pei-fu. I know that you did not

e
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As

Ao

8o over there to try to settle~-no, you went over there to try ¢o
stirnparmlutionanﬂitmhonuthobommnm. I
know that you failed in that mission, Qeneral, you lost face and
you eame back and another officer went over to take yowr place and
was more sussessful. I know there were other Chiness besides

Cne moment, General, it is Decessary to translate for the recoxd,
General.

I understand that but I lmow the mhole story. _
AbwtthnplmthatMMupinm.NHu.mdthm

various other places, this is the first time that I have heard of
 SHY

I expested that answer.
I bnd boen given orders that if Henry ru-yi ever came to
Hanchuria that I was to welcome him and entertain him but any

you investigate further for I am sure that you will find that they
are not trus. The reference made to my trip to China and meeting
with Teng Shao-i and Qu pei-fu is correct.

In other words, they were not representatives of Chiang xai-shek
at all, were they? They were traitorse
I do not comsider them as traitors.

That 1s just a difference of viewpoint, is it not, General?
There was a government in China headed by the Ruocmintang Party
and Chiang Kpi-shek. Those men wanted to sell that Government

I do not know about their trying to sell their country but Y only

«l0=
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Ae

Ao

No such plans as orgenizaing a new ¢ountry and putting these two
men in offices were made. They were just a negotiation to settle

the issues peacefully,

B ut they were not official representatives frm Chiang Xai-shek's
Govermment , were they?
Thet was not so. They were the official representatives of

Chiang Kai-shek, (See certificate of interpreter and gertificate
of interrogator at end of this interrogation for correction. Also

see next interrogation of General DOIHARA of 12 February 1946.)

They were independent fellows working by themselves, in other

wordas?
The Japaneae (Qovernment thought that these itwo men, since one was

the oldeat mamber of the Kuocmintang Party and the other a military
man, that they would be the best persons to approech in

negotiating.

That plan to try to get these fellows to negotiate a peace with
Japan was called the DOIHARA Klkan, was 1t noty

There was no name given $o this group. Three of us were sent over
there to talk with these two men to negotiate a peaceful settle~
ment.

The other two who went with you were Vife Admiral shigue TSUDA

and Lt. Gen. Rachiro BANZAI?
That is so.

There was also a third menber of the Chinese that you contacted,
& man by the name of Chin Tun-peng along with Tang sShao-i and

ou pei-fup

Ching Yuen-pung. I have taliked to this man but he was not a very
important perscon and he was not selected as one to be contacted.

But at least Ou pei-fu and Tang Sheo-i were killed by the Tai 11
organization of Chiang Ksi-shek's government, were they note

I know that they were killed but I do not know whether they were
killed by the Tai 1i. ‘

The Americans say Dei Li and we get that from the Chinese; there
are several ways of pronouncing it, I kmow. Tal Ii is the man who
was the prinsipal bodyguard of Chiang imi-shek and heads the

Secret Espiomage Organization?
He is something like the Chief of the Japanese TOKUMU Kikan.
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Qe

Ae

Ao

There are two or three things that I would like to ask you about
that are not in connestion with what we have just been gedng over.
Now this serell that I am handing you is--ah, you recognize it--
is our Document Ho. 14. I want you to explain what it is and the
c¢ircumstances under which it came to you.

This letter was seat to me by General TANARA.

It introduces AIKAVA as a representative of XUHiRA? When was that
delivered to you, General?
1929, I think. There is no date given oa it.

We found that ocut. You remember about when?

I don't resall about when it was exgept that it was around 1929,
How it happened to ¢ome about was about that time the Chinese
Government Yuan was giving a medal $o the Baperor and that

General BANZAY was instructed to receive it for the Buperor. 3since
I was the aide to BANZAI this letter was addressed to me in the
absence of Gemeral BANZAI, who was in peking, to introduse ATKAWA.

TO whomy
Introduge him to this Yuan Government.

were you not to introduce him to the people in China in conneetion
with the mining industrys

It was to introduce him to the head of the Yuan Government,

Yuan mn-hl-

The document itself says that AIKAWA'S mission is en enterprise
on a large scale and upon a solid foundetion $o further the
Enpire's interests in China, doesn's ity

I have forgotten what was in it so I would like to read it over.
Singe I did not know of any important people or any industrialists
I oould introduse this man to I just introduced him to the
President of the Chinese Government but, in the meantime, the
mission that my gemeral was to go on as cancelled and he ree-

| wa
turned thorsafter so that released me of responsibility of

f:thn introdueing AIRAWA to any people he would be interested

Q+ What was the seoret about this letter, General?
A. mrmwitmhptoantmtohopthouerottrwtho

other big corporations like !O7SUBISHI s0 that we would have no
interference from the other big conserns in Manchuria.

- Nl N
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Qe

Then you are misteken about your idea thet it was something in
gonnection with & dec@ration to be given to the Tuperory

(The interpreter explains thet when interpreting a bit ago and
tallkdng about Qeneral BANZAI'S receiving a medal for ihe
Poperor thal Ceceral BANZAI was absent bocause of going to
receive that medel, and, therefore, General TiVAVA'S letter was
written %o DOMARA,)

Ceneral, who is the Mr, SAWANTISHI that ie mentioned in thiag
This reading should have been PANZAT instead of SAKANISHT,

You did not follow instructions very well, did you, Ceneral; it
says “Confidential, destroy by burning®y

Singe T was a coptain at the time a letter from the General was
quite a thing so that instead of burning 1t I kept it as o souvenir.

Oh, I see. Now, General, I am going to hand you our evidentiary
document 4050. I unders®and that the men shown in that photogreph
with that docwment number are Durmese and that cne of them was
the Durmege Natlonalist leader, BmA AW, T want you to explain
how lie happams to be in a photograph with General TOTC and these
burncse Nationallist leaders,

This was a luncieon given by naval officlals at the Navel Cau-
migsary for the Burmese visitors.

About when?
I cannot recall tho dates on this,

ihat year? Can you tell by your insignia and rank7 I think it was
abcuf the time you were Insy ¢t -~ asneral of the Air between 1941,
and 1945, is that corrects

I think it must have been erowmd 1942, the suwnmer of 1943. This
man (pointing) should be availablae for you to0 question about,

Vaat is his name?
general XAVABE.

Well, we are already interrogating Qeneral KAWABE sc we will
prodably ask him,

He was an alde to ma at that $ime. He was a licutenant general
at that time.

BA MAW 48 the man aitting on General T0J0'S laft, is he?
Yes.

nlﬁ .
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Qe
Ae

Qe

Ae

Qe

Ae

who is the Burmese 'aittins on general TOJO'S righty
I don't recall his name; the names are given on that tissue
paper cover, aren*t they?

Yes, all the names are written on it. We will have the trans-
lator translate all those names 80 we won't go into that now,
My visit up to your house was a little fruitful. we have lots
of excellent photographs of you, general.

Was ny family frightened?

wWe were very kind to your wife and very ¢ ourteous to her and we
apologized for leaving her house in such an uproar. Now this
photograph thet I am showing you is a photograph of a group of
men ia civilian clothes except you and it is called our |
Dogtment No. hﬁjE-

This 43 a picture of the members faken of the (Qenerals and
Admirals Club in Tokyo.

About when9
I don't recall when it was taken.

Do you reamember about the year, t wo years ago, three years ago,
four years agoy

I think it must be around 1943 becouse I had three stars ong I am
a full general there. This was taken in the Navy Club, scme Navy

Ministries Club,.

I see, all right. Well, General, there are a lot more of these
pictures which I want to go over with you some day but we wont't
do it tonight because we don't have time and it is rather late

nowe
There should have been a lot of pictures there.

WITHESS DISMISSED AT 1645 HOURS
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gertificate of Interpreter

Is ge Somoda, 1ot Lb., 02037735, being sworn on ocath, state thas I
translated the questions and answers given from English to Japanese
and from Japsnese to English respecti » ané that the above transeription
of such questions and enswers, consisting of 14 pages, ere true and
aceurate to the best of my knowledge and belief, except that om page 11

of said interrogation report in answer to the question, *But they were

not efficlal representatives froam Chiang Xai-shek's Government; were
they?ty my recollection is that the answer was *That wos so. They were

not official representatives of (Chiang Xui-shek.s ~

: Lo
Subscribed and sworn to before mathia&o“g day onLt’T/mumf‘ 194 la
8 p/‘ N /‘\l (/ ‘

e
' \JA .
—y ' /

'\Jé ;_ /* _'1

(
Duly Detailed Investigating officer
International Prosecution Seetion, Giq, SCAP

- - @ = & & W

Certificate of g!m

&l ¢ hereby certify that I acted as stenographer

on out above, and that I transeribed the foregoing
questions and snswers, and that the transeription is true and mccurate to the
beat of my kmowledge and belief,*

I

&5

S

- e O e e

Is William 7. Borga&y. Lieutenant Golenel, -296682 s
cartify that eam & day of UANN A fﬂ% personally ap-
peared before me i DOIHARA , cording to Qeorge Sonoda,
interpreter, gave the ¢ enswers to the several guestions set
forth therein, exsept that on page 11 of seid interrogation report in
angwer to the question, "But they were mot official representatives
from Chiang Kaieshek's Government, were theys", my recollection is that
the answer wes, *rhat was so. They were not official representatives
of Chiang Xai-shek,® :
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INTERROGATION OF

General DOIHARA, Kenji (Gont'a)
Date and Time: 5 February 19486. 1000.1150 hours
Place ! Sugamo Prison, Tokyo, Japan.

Present ¢ General DOIHARA, Kenji

Lt. Col. Wiliiam 7. Hornaday, Interrogator
1s% Lt. George Sonoda, Interpreter

Hiss Lucille ¢. Brumner, “tenographer

Lt. George Sonoda, the interpreter, having been
duly sworn on nrevious interrogations of Oenersl
DOIHARA now contimies to interpret from English

into Japanese and from Japanese into English ss
required in this proceeding.

Questions by : Lt, Co3. Hornaday,

Qe

A.

gﬁdc vas full general!
His reank wes Lieutenant Geners).

>
g
.

And who wes Ohief of Btaff, Gemerall?
HIYAKE, Koji.

P

P
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)
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neral Staff in the Kvanktung Army divided into
different sections, such as first, second, tihdrd and fourth
section - the same as ours !

A. It was divided into more than four sections. I am not sure,
but I think 1t ves about five sections.

% VYhat wos the firet section?

A, Fo, 1 was Operations, Ne. 3 section va® Intelligzence. I am mot
sure about thie - my mamory is not too mood.

R« To the Dest of your memory .

AL~/
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The third section was Supplies.

And the fourth section!

No. 4 section, I am not sure, Investigation; No. B was, I am
quite sure was Egplacements. No. 5 21s0 included Communica-
tions. I am 2ot sure about this and 1% may de wrong.
Commnications and Replacements.

Did you have an Assistant or Viece Chief of General Staff?
I am not sure about that, But I am quite sure there was 2o
Assigtant Chief of Sgaff.

In August 1931, who wae the Chief of the first section!
The Ohief of the firet section was ISHIBARA, Kamji.
¥Vha

t wvas his grade, Lisutensnt Osnerall oK

I am not quite sure if his rank was Lt. Colonel o full Colomel.

And who was Chief of the second section in August 19317
Zhe Chief of No. 2 section was ITAGAKY, Sétashiro, rank of
Colonsl.: I am mot sure about the other sestions, bus there
vas one an named KATARURA, Chm, who might have beenm one of
the section chiefs. I am not quite sure if he was chief of
a seotion or not. My memory is not very clear om that, I
can not think of the other seetion chiefs.

Now, did your Spesial Service organisation operate under the
contrel or under the direction of the second section, the
Intelligence Section'

Tes, Special Service organization wvas part of Wo. 3 section.

And you reported $o Colomel ITAGAKI?
Yos, 1 did work for Oolomel ITAGAKI, Seishire.

And theat was true in August 1931, vhile you were Resident Official

¢f Mukden!?
Tes, that iz true.

And during that time the second section gave you your orders
a8 to vhat your organiszation was to do?

Tes, that is true. I received my orders from No. 2 section,
bat they vere given YWy the Commanding Gensral of the Kvangtung




L
H
i

DOIHARA, KenJi 2/5/46

Q.

0GB o T e

& o

> P

o

As Jesident Official of Mukdem - you had that title while
being the head of theSpecial Service organization there,

is that correct? ,

Vhen I was Mayor of Mukden I was not the head of the Special
Service organization.

Vhen was that, CGeneral? -
I am not quite sure, but I think 41t was September 21, 1931,

Vas that the date that you arrived in Mukden after your trip
the first of Septemder from Tokyo in 19211?
This was the day following the day I retwrned.

You arrived them at Makden on September 20, 1931, from Tokyo!
Yes, it wvas on the 20th.

Un the night the fighting broke out at Mukden, if I recall,
that was the night of September 18 or 19, 1921, where were
youl

At that time I was riding the train in Japan.

Vhere were you headed for then, Generall?
I had completed my work in Tokyo and was returning to Mukden.
I left Tokyo on the 18th.

Did you travel any of the distance by airplane?
I used the train.

How about the crossing of the Japan Ses to Koreal
I went by beat.

And then by traim againm uwp to Korea and up to Mukden!?

Tes, I went by train, but at Heijo the train was stopped in
a place called Fong Hong Ohong, a place in Mancluris. Since
the fighting had broken out the train was stopped at this
location for six hours and them contimued on the trip to
Mukden,

The town you mention is south of Mukden?
It 1s in the southeastern portion of Manchuria mear the
Korean border.

Do n: remember what date that was when your train was stopped
there
I remember that it was early morning of the 19%h of Septémber.

-
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About what distance is that towa from Mukden?
I think 1t 1s about 250 kilometers from Nukden. I am not
poesitive about that distance.

But you did not arrive in Mukden until the 30th?

As I remember I did not arrive bdefore the 208h. I am recalling

this from memory so I am not sure adout the time, but it was
the morning of the 20th I arrived in Mukden.

Why did it take so long to g from this bYorder town to Mukden!?
I was late Decause I was forced to wait at Fong Hong Chong and
also because the train was the first to leave after the troudle had

broken out and the trainm was held up.

¥as the train held up so that troops coming from Korea could
£0 ahead on the Railway line?

The Japanese Army tried to suppress a rebellion in the
vielnity of Fong Hong Chong. It was along the railroed in
the vieinity of Fong Hong Chong that this disturbance took |
place. I was supposed to return in a hrry, dut was held wp
by this and all subsequent trains were held uwp by this dis.
turbance.

About wvhat hour of the moraing on the 19th was it thet your
train arrived at this little town!?

I do not recall the hour, but it was in the middle of the night

and after the train started we traveled through the plage at
aight.

Tou arrived there ia the dark on the morning of the 19¢h'
Tes; the train was held uwp at Hed jo.

In Koreal
Tes, I stopped about half a day in Heljo during the day.

What day vas that!?
That wvas on the night of the 19th. I left Heijo on the night
of the 19¢th.

That is the night of the 19th and 20th?
1 was able to leave Heijo on the evening of the 19¢h, 30 when
I passed through Fong Hong Chong it was the middle of the

e
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And did you get held up then at Fong Hong Chong?
» I was not stopped at Fong Hong Chong. We went at slow
speed, dut wve went through there withous stopping.

And there vas fighting at Pong Hong Ohong then!
There was no fighting at Fong Hong Chong. The Japanese Army
vas disarming the Manohurian troops.

There hnd been fighting there the day before them; is that
eorrect?

There was not exactly fighting - some sction had taken place
on the morning of the 198h, dbus the reason vy the train was

held up was 80 the Japanese troops would get a chance to dis-

arm the Manchurian troops. I explain that the reamson why it
took s0 long to disarm the Manchurian troope wvas that there
vere negotiations between the Japanese and the Manchurians
first, and these negotiations started on the moraning of the
19th. Since I was at HeiJo at the time I can not say what
time these negotiations took place, but I think they took
place on the morning of the 19%h.

Tour train vas stopped at Heijo on the morning of the 19th!
My train was held up at Heljo around noom on the 19¢th,

And the report givean for the reason for stopping the train
was that there was trouble at Fong Hong Ohong, was that it?
Since I was in a hurry to go to Mukden I asked the station-
master for the reason for stopping the train, and the answer
given to me was there was troudble at FYong Hong Chong.

'hymomlnluchnhnrryto get to Mukden, General?
Was that an order given you in Tokyo!t
Az I told you before, I came to Tokyo to report on a case

That does not answer my question. I would like to have it
I was not given any orders to returm in a harry to Mukden,
buf since I vas in cherge of the Special Services organisation
I felt I should retura in a mrry.

LT, Y T N
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Why?
I felt that I could not dally on the way sinse the fighting
in Mukden had started and I felt that I had to return and

make contact with Headquarters.

Hovw, General, in our first interrogation my first gquestion was
whenh was it you first vent to Manchuria for the firet time. Now,
your answer was August 15th, 1971, .

Yes, I said that, dut later changed it to the 18th of August.

I corrected you the last time. I had that difference of three
days, which I corrected.

That is the first time you ever were in Hamchuria?
Tes, I d1d go fhere once long ago. 1 wemt &n 1011, and thet
was the first time I set foot in Kanchuria.

And you were not in Manchuria then between 1911 and Auguet 18,
1901

HBo. That is not correct. I have been in Manchurin in bYetween.
I went there once in 1939,

How long were you there then?
I was there adout six months.

What vere your duties thea!
At that time I went as an alde to MATSUL Nanao, who 18 advisor
to Marshal Chang Tso-lin,

That wvas 1in 19297
That vas sbouts 1029.

Do you remember about what month!
i can not reeall what month it wes. I think it was around

February or NMarch.

Do you feel fairly sure 1% was in 19297
I am quite sure it wvas in 1929.

Where was Marshal Cheng Tso-1in at that time?
At first he vas in Peking and later he returned to Mukden.

Tou were with the TOKUMU KIKAN?
At thet time I had ng comnection with TOKUMU EKIEAN.

When was your first comnection with the TOXUMU KIKANT
Ny first commection vith TOKUMU XIKAN was 18 Aagust 1931,

e
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Tou never had anything to do with 1% defore then?
I hed no commection prior to that time.

..'. a8 a matter of flﬂt. M. were you not the l."‘m
Official for the Japanese Special Services erganisation ia
Mukden prior to August 18, 1931, and for several years defore
that time!?

No, I was not.

Prior to August 18, 1981, how mush ¢¥f your army service was

i: Ggu'houmlr preceding and contimming defore August
» 493

I spent almost 18 years in Ohina, but during that time I hed

returaed to Japan for a short peried.

Most of that 18 years was with the Japanese Special Services
organisation, was 1% not!?

No, 1% was not. Nost of the time I was an aide to Lb. Gen.
BANZGAIL, Lto .-t BANZAL vas advisor to ‘Ill lll.h-hl.

But during all this time, Gemeral, that you speat in China,
mowmmmummnnu. sometime

in Fobruary or March 1939, vhen you stayed for six months as
aide %0 the Advisor to Marshel Ohang Tso-1im, and on Augus$ 18,
1931, vhem you finally went over to the Japanese Special
Service erganisation?

That 1s true, exeept in 1911, I Just passed through Naanchuria,
in 1939, I went there as aide $o MATSUI, Wat had nmo cemnection

vith Speeial Service organisstion, and Magust 18, I went there

vith the Special Service organization.

Mmmmnnmnuwﬂut interrogations, Genmeral,
that the first time you were ever in Namchuria was the 18th of
Jugest 1939, was not Srue, is that mot correct!?

I started to tell I had deea {n Nanelmria defore, Yut at
that time I wvas to that you vanted my history frem the time
of the Nanchurian incident, therefore, I 414 not tell you abdous

By other trips into Manchuriae.

General, viiat was the commection detween Dr. Chao Hsin.-Po and
the murder of Narshal Ohang Tso-1in on Jume 3, 1938?
Iun'thnuthnouwu-nun. bt I do know Ohao
Hein-Po, wvho was the advisor $o Ohang Teo-1in, and I think
the date wvas the 4%h of June 1939.
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The historical record of the murder of Marshal Ohang Tso-lin
shows beyond a doudt 1t was Jume 2, 1928.
That may be so, dus I recall 1% as 4 June 1929.

Does that change the story adout vhen you were in Manchuria
during the 19230's?

Tes, 1% will. I thought it was in 1929 that I was there, dus
I could be mistaken, dut I remembered it to be 1929, so if it
vas 1928, 1t would cheange my story. I am quite sure 1t was
in 1929, and that was the time thet Chang Teo-1in was murdered,
and I vas there at the time.

We will not argue the point. I have the record here. Ohao Hsin.

Fe wes in prison in Mukden om the night the fighting broke out
there in 1921; was he nog? :

He was there in Mukden, but wes not in prison. Ee was there as
&n advisor. I kmow this persom resl well, becsuse he is very
fluent in Japamese.

Who wvas the men in prison whom you released from prisom September

20, 19271, or a little later and made Nayor of Mukden!
The men I made Meyor wes thie Chao Hsin-Fo, the man vho suc-
ceeded me was Chao Hain Po.

Do you remember talking to General 0y and other members of
the Lytton Commission in the #pring 4t Ohas Chung, Manohuria,
and their questioning you adout this man and why he was in
prisen bdefore you made hin Mayor?

I vas not asked anything congerning vhether this men was in
prison, or not.

General MeCoy tells me he asked you on what charge the man was
in prison and he knew it wvas a felony charge, and you said it
vas a political charge and he was a 2004 man, Is that true?
That wvas not true, so I conld not have possidly said that.

they will soon be
the conversations and interviews hed
Commission with you, with Gemeral Koisio,
the rest of the military leaders, who

wvere concerned ia the Mamohurian incident, the record made at
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hed Peking in mind when she Said that. I am not telling any
lies. TYou can cheek with the Chief of Staff and inquire there
if 1 am telling the $ruth or not.

Q. In addition I have here Irom the VWar Ministry the complete
record of every assigmment you have had singe May 30, 1903,

vhen you were graduated from the Army Preparatory Sehool.
A. 1 may not be correct in all the dates that I gave you, but

I am quite sure that the record you got from the War Ministry
is correct.

Q. In sddition, this book in front of me is the Lytton Oommission
report to the League of Nations on a.

A, !hnwhou. bt I cean not help 1t if vhat I rememder and
wvhat is in that book do not agree.

Q. If you have read this you will remember that it sets out
the Japanese Gove

ret interrogation was not accurste and in

R0t $rue. I will go over them if you wish.

A 2% aR trying $0 reeall, to the best of my memory, but I am
q';uto sure the story mbdout Chao Hein-Po being in prison is a
nistake.

% Do you vant 8o change the story about the time you spent in
Nenehuria prier to Avgust 18, 1931?
A. That is the trush, so I don't desire to change 1%,

=«
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General, do you still insist that the story you gave me that
your sole mission on being sent for on August 18, 1931, was
to investigate the murder of Captain NAKANURA?

Tou told me the other day that vas your only purpose.

I think that I $old you that was By most important job, but
8inge I was $he head of Speeial Service organization I had
other duties.

What were those other duties?
The other two duties were investigation and liaison with
Chinese forces.

Vhat does investigation mean!?

The investigetion consisted of determining the strength of
Ohinese forces, their training, their communication and the
condition in the eivilian population.

I remember asking you some questions along such lines the
other day and you t0ld me thet you d1d not have very good
intelligence of the state of the Ohinese, excevt you knew
they wvere strengtheaing their forces and intensifying their
training.

Yos, I said that, and felt that we did not have sufficient
intelligense. One of the reasons why that was so, beesuse
the time I spent there was so short, which altogether was

ten days.

Tour Army hed had Special Service organizations set up there
long defore, had they not?
YTen, that wvas so.

Who was in command of it before you came over?
Major Genmeral SUZUKI, Yoshimichi.

And he was relieved wvhen you came over!?
Tes, I took over after he was relieved.

Tou were sent from Tokye to take charge of the Special Service
organisations in August 1931, is that e:rrut?

I left from Tokyo and traveled through Shamghat, Hankow, Peking,
Tientein and Mukden, arriving at Makden on the 18%h of August.

~10.
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What date did you leave Tokyo!
I can not recall accurately, but I think it was early part

of July.

Vhy did you make that long swing to zo wp to Mukden?

The Chief of Staff felt that it would be a gzood 1dea to find
out the conditions in China before taking this post in Mukden,
80 I took that round-abous triv.

And the Chief of Staff was who!
KANAYS,

VWhen was FPrince KANIN Chief of Staff!?
Frince KANIN was Chief of Staff after KANAYE, Jamnary 1933,

4as it not in the nev cadinet thet followed the Wim
incident?
It was.

As a matter of fagt, General, your mission through China on
the way to Mukden was t0 see if conditions were right for
starting the incident, was not that correct?

That was not so. It was Just 0 get am idea of the general
knoviedge of China that I mede this trip. That was Decause
I vas Regimental Commender for two years and had beem out of
tougch and wanted to learn recent developments in China.

Hegimental Commander where?
At TAXATA, Japan.

S0 for two yesrs you had not been in China inmediately preceding
that tript
So, 1 had not been in Ohina for two years prior to that time.

Whan you were in Tokyo or Japan, did you always live at your
home in Tokyo! .

When I was im Tokyo I lived at home. V“hen I was in TAKATA,
I had my family with me in TAKATA.

the personal papers I inguired about the other day, you
vays kept them at your home, 414 you?

had no definite place to keep my papers, since I moved around.
vas 1ot in the hebit of taking papers to my home.

"

Ll
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Q. Where did you keep them?
A. 1 left them at my headquariers, either at the office of
the Chief of Staff or with the Special Service office:

Q. The other day you $0ld me that you had 108t s0 many things
because of moving your homo around so much; thet you had
been bombed ouk.

A. I was not bombed out, dbut I moved around frequently, se
each time I moved I had to discard my vapers, except those
necessary to keep with me.

Q. Your wife tells me she has lived in that same house for
over five years.
A. Tes, that iz true,

Q. Then the story you gave me the other day is not true,
correct? |

A. T t0l1d you that besceuse I had been moving around in the
Army to verious places, Phanghal, Pairen, Mukden, ete.,
¢0 that 1 wvas in the hadit of moving around,

CERTIFICATE OF INTERPRETER

I, 1lst Lieutenant George Sonoda, Serial No, 0-2037735,

being sworn on oath, state that I truly translated the questions
and answers given from English to Japanese and from Japanese to
English respectively, and that the above transcription of such
questions and amswers, consisting of 12 pages, are true and
agcurate to the best of my knowledge and belief.

Subscrided end sworn to before me

this dey of
19486,

Duly Detailed Investigating Officer,
International Frosecution Section, GHQ, SCAP

-13-
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I, lueille G. Brumner, hereby certify that I scted as stenogrep

a$ the interrogation set out above, and that I transcrided the
foregoing questions and ansvers, and that the transcription 1s
true and accurate to the best of my knovledge and belief,

; {0
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I, L3, Gol. William 7. Hormeday, Serial No. 0-296682, certify
that on the fifth day of February, 1946, personally sppeared
before me mmnl W’.. and morling %o lst Lieutenant
George Seneda, Interpreter, gave the foregoing answers $o the
Several questions set forth therein.
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mtmauﬂn;hnﬂatmuththomwuhtm.tmmo
fastual situation is not correst as wall a5 the time when it
¢

The time of what took plases

Ithmklttookplmﬂwhttcrpartatontoburin-tndor
towvard the end of wov o

All right, continue the story.
At the time I met ju-yi there wes no disturbance outside,

a2e
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Do you remember teuingmatwytothowttm Coumdssion?
nlzmahmtﬂtIMGmthntMPu-ﬂrm
wwtmmmmhwtormxnm
well o8 I said before. At the time I attended the Iyttom

comlmmconrmoléomthumw.muhﬂuthat
question as you now indicated. Instead, I believe Iytten,

himself, propounded that question to me,
recollection. A% the time when Cosmissicaer Iy$ton asked me he
told e that 'Md:mmatthopcintdnpmutmom-:ﬂ
to return to Manchuria?® Howover, my reply to him was that

Was not so and I told him that I only mot Fueyi once when I

awwmmommmmmuxma
before. MﬁatymmaahoutwtannghMtoammtmar
rort Arthar is not true. I 4id not mention anything like that

fran Tientsin to any place

liimg
mtwnnhrmoto.unuhhtomhmrduo
There must be a misunderstanding because I dcatt resember the
faet of ny yolng to Tientsin is true. wWhat I meant was I cone
mamtomﬂmmnﬂmmm.

mcmmm.wwwmmmw.

furnish any meens of transportation or any persounel to conduct

menry RMu-yi #way from Tientsing

-3.
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A, I don*t know whother the Kwangtumg Arvy furanished him with an
eacart direotly or indirectly. Pewover, I believe pu-yi
himself furnished his owm escort and the escort consisted,

: perhups, of Japonese and of Japanese "ronint,

ow d4ld Hemry Fu-yi have contact with any Jepanese ronin or
any other Japanese? :

I believe he had contact with Japenese ronin all the time
bogause the Japanese -ronin maintained close contact with him.

Qe Actually, you used many Japanese ronin as your sples in your
Tokum Kikang

A That ig not true. I never used ronin myself. /s 7 said before
I did not trust roain, Therefore, I 4id not use them at all,

e Vell, then, the story that General MBCoy has told me is not the
atoary that you gave to the Lyttom Coumisgion at the interview,
Is that correety

imybe I am in error but to the best of ny recollsotion the cone

varsation was held with Commissioner Lytton in person although
I am not positive about nmy statement that I 4id not have any
talk with e MSCOy ca thoe subjeot.
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Ae

You stoppad in as you supposed any ons in your position should
do to pay your respects. You used quite a little bit of time
praising Henary Pu-yi, the Joung Enperor. Then vhen you had
finished talking to whoever it was on the Commission~-T don't
know, 1t may have been 3. Lytton or it may have been Genoral
IeCoy, any way some one gquesitioned you on two matters. The
first was the kidnapping of the Boperar from Tieatsin., The
mmmoouminganyou were and what you were doing

rogard to the first incideat, the kidnapping of the Bmperor,
General ImQoy says he heard you tell the story whieh I related

to you here previously thls morning. I alse talked with Irofesacr
George Blakesleo here in Tokyo about three wecks ago who was

algo a member of the Iytton Coumlission, counsillor to General

At the time when I called on the Lytion Commisaion T was just
made iajoer General and appointed to take Gommand of the

Hiroshima Divisien.

General wCoy told me that, too, _

I was on the way to thouﬂyuumedpoatmxcalledmthma
atchamhmmmthozmmocmulaucomruuu. By bhim )
was requeated to confer with 1ord Iytton's party at the Consulatels
affioe although I am not certain as to the howr of the day,

That i3 in all particulars wiat General IBCoy told meo,

Mmen T called on the Coasulate Zenorelfs office I was led to 2
reception hall or parlor and. T was sitting there by aysels
alone. It was very cold and the Lytton Party members all wore
ovarcoats and eatered the room where I wmas sitting by myself.
And we exchanged conversation and the statenment that I made a
apecial trip to confer with Lytton's party was not correct. 7Y

dropped in there on tae way to my post.

You refresh ny memory now, General, because that is what
Gensral ipCoy told me. I was incorrect on that,
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A« Iy recollection is not clear as to who asked me questions., That

Ne

A

point is not very clear. The question covered prectically the
same ground o8 you now asked me, mamely, where was I at the tine
at thomiuinactmtmuthtﬂhno@mxﬂdnppod
him, Hemry ru-yi, at the point of a gun. tntil that meeting

I had not received any instructions whatsoever from the Swangtung

Ay o

mtwmummxmnthtmomimm
t gave answers to thelr questicus as I just

I
8 morning is true,

not the question, General. The question was when
mdidmmthatmtmudthotumthtmu
muuymmmmtmuumwd‘tdmmthﬁ
to Generel loCay or did that actually happen at Tientainy
I don't remember ever having told him anything like that. Do
Jou mean at the time when I held conversation with Lyttonts

Do you remouber at that time telling Mr. Iytton anything like

General MeCoy says you didy
I have no recollection.

mm,m.mtatmmmmm-mm
with the Lytton Commission that a very careful memorandum wes
made Lmediately of what you had said to themo

{ have no porsonal kmowledge whetlher that type of memorandum
was mode or not. I was not peaying much attentiom but,
however, I don't think they were writing down anything,

within a few weeaks,
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Ae Ithlakityanso‘lthm'tho situation will be clear, |

Qe

A

o
Ae

Right. Now, General, at the time you had this meeting with
Honry Pu-yi at Tientsin as you remember in Ostober 1931
you were Imyor or Governor of mkden, weren't yous

Yos, that was the time the work of the imyorts office was
transfeorred to Dr, Chao Hainepo.

Wos Qeneral HAWO still the commander then?
x Gy m. he was,

Did General ITAGAEI have anything to do with it9
Colonel ITAGAKT was the Chief of the Second Soctiocn of the
General staff, : '

Well, did he have anything to do with sending you to Tientsing
Yos, order to proceed to Tientain was issued by General HONJO.
the Chief. mowever, detall as to my meeting with Pu-yi at
Tientsin was arrenged by Colonel ITAZAKI.

What was Colomel ITAGAKI'S order, do you remembery
Iu substance, ny instruction was to convey to Pu-yi that should
he return $o Manchuria the Xwangtung Army would welcome his
return, and, next, he arranged for my transportation and
expenses, ote,

i
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fere you to suggest $o Henry Pueyi that the reascn the
msmcwmmwhmhmbukmbnmt:;md

dike to have him head the new
e o h Bees mpot. government that you wore

I believe the Swangtung Arumy must have hod that 4d
ea in order
save Manchuria, however, I 4id not have any sueh idea. "

But you imow, didn't you, General, that vhen

you conveyed this
weleome greeting to fu-yi that he would
o R - understand that wag whet

neé that I should not force
vants to come back it would

mumlnthdhmungtMnauhthm
That I don't lmow, That is up to ITAGAXT,

mn.mmwslutpntdthatqmim Was that your
mlmthdothnduuthhauhm 'mwmtzm

thmmtmmmmmqm howover
it
wuttotht!hmwoudulmdnxm:o“m; -

purpose is accomplished,
-
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Qe

Ae

As

You are a geod soldier, Now, actually, Hemry Fu-yi 4id come to
mmmmmuammmcumuﬁmn

No, it heppen immediately
think he consulted with his ermy at
miclen after meeting with pu-yi
conferenses with r

didn't hey
not

after my talk with Mu-yi. I
entain. I returned to

You woere still working with the Japanese Specizl Service
Mﬂm.m

No, at that time Y was not the Ghief of the Special service
Organization at Melen,

I don*t remember well but perhaps within a week or ten days
after ny mesting-as to the date Y am not positive. I do not
ronenber well, -

Where did he: come to in Menchuriay
AfSer ny mission inviting pu-yi te retura to Manehuria I did not
However, I found out that

he
I 434 not say there was Ghinese Arsy in Tientsin with whom
he consulted. That must have been an errov.

9o
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Qe
Ao

<*
Lo

what do you think you said a while ago?
I believe ru-yi consulted with 2 man by the name of Cheng Kho-shu
who was serving as his personal adviser in all matters,

what was your report regarding the situation in North China that
you made to the Kwangtung Army that you referred to a mimute ago?
gpon my return to the Kwangtung headguarters?

Yes,
1 don't remember 0 well, it took place sometine ago, however, I

mentioned the fact that the situation in Horth China remained
unséttled, snd also a distridbution of enemy faorces throughout
that arca mesning Tientsin armies. Also gave information on the
subject of how to be ready in case the troops in Manchuria should
spread over to North China. |

How 4id you find the narcotics situation in the Japanese con-
gession in Tientsin to be when you were there, General?
T don't lnow anything about the opium situation.

what about the heroin and morphine situstion and the heroin factories
in the Japunese councessiony

{ never heard of anything like that nor do I lnow anything about

it.

aAll rignt. Just to elear the record before we stop for the noon
recess, General, you remember the letter that I handed you last
week, the scroll lettery I beliove it was marked our *Evidentlary
Exhibit, & There is no number on it, but it was a letter from
general TANAKA $0 you when you were a captain regarding ATRAWA,
just to olsar the recomxd.

Yes, I remember this seroll because I saw this before,

Just to clear the record we showed this to AIXAWA this last week
and he says it could not have been dated around 1928 or 1929 be-
cause he was not in Chine in 1928 or 1929 bdut he thinks it might
have beem arcund 1918. If this will help you, General, you werse
made & captain, let us see, on the 31lst of August 1913, and you
wore promoted $o major on the 25th of July, 1919, so if you were
acapt-h“tnathttnmdoumdtoymlthadtobolm
time between 1913 and 1919-~that is the war Ministry's rocord,
Iuponiuuthhhttwmrnoimbmnhulmutiuu

captain,

T think it refers to you as a captain in there.
To _the best of my mexcry t2d® must have come to me in the 4th
year of Taisho (1915)s  ---F Lo L.

"vhis Bxhibit was later given the number 1.
10%
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Qe

Ae

Be, AIRAWA says that mome where amound 1915, 1916, 1917 or 1918,
some where sround thore he did make a trip to China to try teo
locate new sourses of iron ore end so that was connected with
mining interests.

However, I did aot meot Ar, AIXAYA at that time. 2y I explain
further on this letter that the Chinose Special Envoy, by the
name of SHU (Chinese, Cil0) as mentioned in this )edter, was to
visit Jepon in order to procent the Chinese decoration: $o the
Japaness Emperor. HDowever, due to soxe cause or reascn on
behalf of Japan this nission was cencelled and he did not come
to Jepan and this letter though written was never used.

cht well, that explains why I, ATAWA can't explain @ .in
never having seen it befare. aAnd I do not think that e, AIRAUA
had an opportuniiy to ace this.

NOGN RECE3S AT 1200 HOURS
RESUMESD AT 13930 stouns

General, you know what the Hine Powar Treaty is, don't youp
I know what that is, however, I don't know as to each proe
vision it contains.

You know, don't you, that 1% guarantees the sovereignty of

China?
Yes, I know that.

You knew that in Octodber 1531 whean you-were sent to contact
Henry Pu-yi, didn't yous
Yes, of course, I did.

Then you mew, didn't you, that whan the Kwangtung Army was
planning to set up an indopendent state called )mnchoukuo that
that was going to violate the Nine rower Treaty, didn't youy
Yes, I dids but at that tine Jepan made some proclamation
about her attitude toward the treaty. I do not remsmber the
details of it,

Do you remember who made the proclamationy was it General KOISO?

I don't imow--perhaps the Foreign Ministry. 1y understending
is that Japan mede a proclmsetion concerning the Manchurien
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e

Ae

Ao

the army's control.

Is it your recollection that whoever spoke reacunced on Lehalfl
of Japan the Nine lower Treaty, that is, absoclutely proclaimed
the withdrewal of Japan from the provisions of that gpeatyy

I do not now exactly what it was but my understanding is that
the Imnohurion ingident is the result of self-protection of

Japane -

You don't actually mlieve thaet yourself, do you, Generale
The whole world knows that Japan was looking for an excuse to
stert the Mmnshurian incident. But isn't it e faot that Japan
itsell wes looking for an exsuse to stert a program of

vef
¢lear that at that time the internal condition of
mnchuria was 04 Yery precarious,

We understand that fully, Cemeral, we made a long study of that
situation, The Lytton Commissicn mede a long study of it.

The Lytton Gounission Report

E
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ting on what
to belittle the quality of the

tion on them, but Jou can readily
Somanyengogenonts between the
apanese and the
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Ae ' N

f%.
Ae

preparing to ask you that ome question T want to ask this, It
is u faoct, ion't it, that Jou ware very close to Celonel ITicArI
in those days?

@8y I was very close and we graduated togetharw.

mtmmmmthdthmhothwm-
thing in connestion with Manghurie in those days?
Bafore the happening of the Manchurian incident I did not talk

| was hexdly time to do so because he

g

4
B
|

.
e
;

ignt.

Ny assigament foas'Chiefr of gpecial sService Organization came
from the Dwangtung Army.

And they came from General ITAGAXI, the Chief of the Second
Sestion, didn't theyy That is, he gave you the order himselfy
'matuthomrrmthowwofmmmw-.

Yoa - fnem. General HONTO.,
From Generel HONT Q.

Yos, but it came down to you through general IT/0AKY, dida't it,
besause you served under himg

Noy sir, 1 resceived my order direst from the commander and my rank
end that of ITACAXY was the sawe at that time. of course, pro-
cedure calls for recelving arders or instructicns through

ITAGAXI'S office.
wllj=
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Q. HAYASMYY
A. BAYASHI and go shead with 1%,
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are in a state of sonfusiocn, ~
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W. within a menth

you were
~y4i begk to
yourself that

Qe

oy Te got pu
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However

til

Manchoulse was in a

that =oath

Manchouluo.

about September of

chaotic

condition

(Teferring to
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< Lot us skip the last persgraph vecause
to do witheethe main point I want to
Lytten Commdssion in its

Ao

Ne

imachuria were practicelly those iumediately preceding a war

:d that Japan's rights in that territory were eollapsing dey
daye

'The Chosen affair and the venpaoshan ingident were
both caused through an inconsistent China poliey of our
eountry. Tue investigation of our sommission shows that
in Menehuria and ngolie there exists a thresatening

antagondam botwoen official and unofficial Japenese and
Chinese -----w-t

*If lef't alone, Japan will eventually have to quit mnehuria,
If we do not want to quit, we will have $0 consider measures to
ththtpruent Gonditions., To be or not to be in

Manghuria is the question that the Japanese peoplc now have to
think about in carnest, *

(mlutplrwdthunmotuyhubm
omitted as it was not read to the witness)

Yos. You remember I quasticmed you about what major onIvs part

was in this thuing and Gpparently the Lytton Comission Report had
ajor MORI mistaken for you.

i now recollect this Mmjor yomar was sent to the spot whore the
HARAMIRA ineident ook place.

«19=




o

N i oRY 48 a mombor of the
Seiyukal Political Party; he was et the head of it--not an army
maRe

Was Mpjor ECORI sent Ly the Imperial General gtaff as the [ytton
Commission Report saidy
He was sent by the Chief Officer of the Chief of staff on

tesporary dutye.

From Tokyo?
Yes, sir, from Toigyo. I Game hame and he went to the plagse where
the NAXANMURA inecideat took place.

There is still a conflict becsuse the Lyiton Report says he arrived
in mukden on August 17, the day before you say you arrived snd
sone time around Septembder 8 or

date but at any rate he came there while I was
not

meet him, PBut retrospectively I think that
report mmst have had referencs to that. I 4id not meet hinm so

t¢ adopt the promunciation of DOHINARA &8 characters writtea.

I understand. Now, I au going to have Nr. Jano read to you a
story which wo got in the Tokyo Asshil Shimbun, Svening =diticom,

«20-
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Ao

Ao

"2° an the poge; it 18 the story at the bottom of the page.
(Here interpreter reads and translates the following)

T2 TOXYO ASAHI | SHINBUN, Eveaning Edition, 12 Sep 31, page 2

COTERQKCE OY RETALIATORY NMEASURES
CRIEF OF SPECIAL SERVICE (RGANIZATION DOIIARA IS BUSY

schief of Special Service, Doihara, Assistent Chief of sStaff
Minamiye and viee Minlster of wWar, Sugiyama, and Military
Affairs Section Chiaf Magats gathered et the office of Vice
Minister of ¥ar at 10;30 in the morning of the 1lth.
Ianediately upon hearing detalled report as well as the pro-
posed solution of the Nukamura incident, they discussed for
about two houra pessible retaliatory measures beased upom the
foree, end sdjourned a% 1:00 p,u, Colonel Dolharae is expected
to answer the questions from Chief of sSteff relating to the

in the newspapers zust have
it, Generel, you and the other

var'y annoying and this was not the
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Lo

L

well, wvhy didn't you issue denials of stories like that then?

Well you realized, didn't you, that that kind of newspesper atory
was building up a tense situation--they were just leading to a
wax'y

I think that that is very true. jowever, such matters as that
wore suyposed to be handled by the headguarters and man like I
an running arcund YW orders dida't have much te do with it.

Actually, you officers in the Rwangtung Army heedquarters were
darned pleased that your newspapers wore building up this tensee
neas, weren't youy

well, we waren't particularly eluted over it. mn fact, we did not
pay mush attention to it. And I did not kmow that the ASAHI |
carried artioles like that. Those dsys people of Japan were all
aroused over the HAGAMUNA incident and oven ny short stay is

How, you say that you didn't pay smech attention to these storieo
and that is in spite of the feot that you say that you realized
they were building up a tense situation that was leading to war,

is that righte
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i\l

F I:
e

I have lots more.

was lnfluencing the wer minioter and particularly you fellowe in
the Rwangtung Army $0 go slow in riding: the question of the
NAFAUDRA case. mmruumhMMohthomau
pm-ouyohruoumbocammwpnpxomasiutham.
HARAURA cnse way beyomd its real Laportange. It is obviocus that
tummwwqw;.mmmwmm- '
volved or not I do not care, TTAGAKT, ISHIMARA, HONJO, hed got
tired of pla,ing around with the Ghincse ¢ hare and the ;aciama
ommmmmfarh-lnamutoahud.

I know. Maummntarythatyouauthnmmncpm
anﬂmt:heyaotmmq I know 4%, DBut the polnt is there

(Here the tranaletor read and tramslated the following
asus item)




*n hie arrival in Yokye Thursday morning, Golonel Doihara immediately
visited the Jeasrel

Staff to report his investigation of
the resent conditians in Manghuria o
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DOIHARA = 25 12 yeb 1946
(Wews stories, DOINARA: Japan Times, Fri. sep 11 31, cont'd)

}eanwhile the Chinese muthoritics apparently ere utilizing all

propagenda facilities tc instigate enti-Japanose agitation in
W’.I. it is stated. '

*In view of sueh a situation im Mnehuria, the militery suthorities are
awalting further reports from Major Meneya who is in charge of the
special service station at Mmkdlen furing the abgense of Colonel Doihara,

funeral for the late Captain Shintero Nakamnrs and Jergeant Mobaturo
Iaugd, who were murdered together in Msmghuria in the regent case in
question, at Hibiya park about September 24 or 25, Major General Bliiro ymesu,




;

that your sountry was a party signatory to it and that it out-

That

And
lawed war as an instrument of naticnal peliey. 4nd, also, by your
own

admission hore today that you knew of the existence of the
Nine Powar Treaty and that it guaranteed the sovereigaty of

Qe Do you want to remark anything about those rumarks of miney
I

is that the Nine rower Treaty exists because I learned
t beccuse it was so publicized. dowever, I am not a diplomat.

I do not know muoh about the contunts of that treaty. mwever,
wo f

mmmnuddmcaulcmﬂmm
based on nessasity was cutside of the realm of the

(Here thae interpreter read and franslated the following)
"THE TORYO ASAHI sHDSWI, 12 sep 31, Page 2.
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Ae

F

there were younger officers who were
about the use of foree, were theres That 18 the first time
adsdtted it,
tohquotduuhuunathatthmmym
dﬁmmmmthuwvdlhtmttothnmm.
is that 1% 18 quite possidle scme of the
younger officars may have made sush remarks. At the same time,

Shizpeital as a group, although ¥ learned about them later,
Aowever, there were officars who were more hot-blodded.

MM.M.MIMNyQMymM“

-ofth.plmnudmribt;ymuulmdtund

mhlnrmknﬂpoutlnthatmmmnutmwhw
anything about plans, When I ask you about the young officers
who were members of this organizetion and the hot-blogds you
talk about them as being scmething seperate. That ia pretty
convenlent.

As to your firat point nobody planned for the Mmnchurian ine
¢ident s0 that there never was snyone who planned 1%,

I muct interjeot there that is not what Imiirmana said,
I 4o not know what he seid, but no matter who says what, as far
s I am concwned I know there was no plan,

2~
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"HAAMURA AFFAIR VILL DS SETTLED AMICABLY SHORTLY
OFFICIAL QUARTIRS FESL JAPAN WILL NOT BE FURCED TO RESORT TO ARID

OPTRE SN EUNESED
DINIES MrDET VARLORD CLADED MRDER WAS A FARICATIO OF TNIS COUMNTHY.

*The necent: SinoJapanese dispute over the alleged rmurder of Captain
ghinterc bakamura of the General Staff, wiich has been the cause &o
mumu.mmudmmmrnm. is likely to be

sottled before Jupan will be foreed to resort to foreible action, it

was indicated in official quarters Saturday..

innam.mmmatMmmmdtMowm
good his cocape.
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‘Colonal DOMMARA, ehief of

Japanese arwy, who has been
affairs suthorities in

uwwmmt

Golmmtohmbon

Qo Iulmmmlmmnc. xmataommmmmm

I Teported on the NARAMONA incident,

“3l-
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the details that you reported to theme

reported mattars concerning the NARAMURA insident,
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A+ Its deing from my owa ' '
Mmch time. hemory I dom't think it

Qe wmmmw

12 peb 1946
should teke very




HATANURA casne.

<]
2
g

sottled in connection with the

remoumber now my instruction
sooperation

sano
It comes from

u*‘!.
geptember 1931, front page, lst

16 o

hext one I am going to have M.
Wednesday,

read you I have marked in red

% No comment.-~Now, them, the
“he Japan Times)

-
K
M
i
¥
I
R
!
mmmm
mmm




DOTHARA = 35 12 yob 1946

They contend that oven if the present case is settled, the Japaneso
residents in Manchuria will foel uneasy with banditry running rife
and Japan's special rights and interests being freely slighted.

"For this reasen, the military leaders would request the Cuinese
troops to cooperate with the Japanese gurrison force in keeping order
in Manchuria on the strength of a provision in the Xwantung Gerrison
Ordinance, and Lieuteanant-Gensral Honjo and Colonel Doihwra have been
instructed mccordingly, it is said,

*Interviewed on leaving Tokyo Tuesday night, Colonel Dolidhara
intimated that he was eupowered to give unreserved coumsel to Coasul-
General Hayashl ¢t lnkden in negotiating with the Chinese for the
settlenent of the Nakamura affair. The Colonel seid;

«t4 have hidherto felt considerable difficulsy in deeling with the
HATAMURA case because it was not clearly preseribed how far I could
act in regarding this affair as chief of the specisl service statiam,
the negotiations for the settlemsat of this dispute having been left

entirely ia the hands of the Foreign

"As the result of wy recent visit to Tokyo, however, my position
in this affelr has been made clear and now I shall be able to asaist
Consul-gensral Muyashi at Jakden with oy wareserved ecounsel., I
shall be ablo to be present at the meetings between the Consul-
General snd the Chinese representatives if nssessary,

*tTherefore, I intend to assist the negotiations both officially and
unafficially hareafter,
military suthorities are desirous of
Hakamurs affgir and that they have a
settlienant,

"'In sase tue Chinese ghowld f
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"1This effernoon I received various instructions from Lisutenant-
Ceneral ¢+ Vice-iiar Minister, and Major-Qeneral pise, chief
tary affaire bureau of the War Ministry, put I am not

carrying with me the war minister's instructions to the comander
of the Dmantung aruy.'

S & % ¢ 2% raew

-muommmxumtohrmmzummuym
dealing with the Nakamua affair despite the regent agitation in
military eireles, and consequently no special instructions have so
rarhnmthmmcnung the saue case, it is suid.®
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¢ That is all right,
A n“‘mruuutu.ng
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